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Květen... 1. MÁJ
Květen roku 2025 je velmi významným měsícem –

kromě 1. Máje – Svátku práce a lásky si letos připomí-
náme 80. výročí osvobození Československa z nacistic-
ké poroby a ukončení druhé světové války v Evropě.

Svátek práce 1. Máj byl vyhlášen na památku de-
monstrace dělníků stávkujících za 8hodinovou pracov-
ní dobu v r. 1886 v Chicagu, kterou narušila policejní
provokace – výbuch bomby, a v jejímž důsledku bylo
5 dělnických vůdců bez důkazů odsouzeno k trestu
smrti. A první  manifestace za 8hodinovou pracovní
dobu se v Čechách uskutečnila již v r. 1890. Známý
fejeton Jana Nerudy tuto událost popisuje velmi bar-
vitě a s obdivem. Na to se dnes zapomíná. A v dnešní
době, kdy mizí sociální jistoty, značná část obyvatel
naší republiky žije opět v chudobě, nebo je jí přímo
ohrožena, má 1. Máj zase svůj původní význam – boj
za práva pracujících, proti vzrůstající nerovnosti mezi
lidmi, za dostupné zajištění základních lidských po-
třeb, tj. např. bydlení, zdravotnictví, školství, zajiště-
ní v nemoci a ve stáří, prostě za důstojný život pro
všechny. Lidská práva, jejichž realizace je závislá na
množství peněz, ve skutečnosti nejsou v žádné kapi-
talistické zemi zajištěna, i když dnes a denně v médi-
ích poplatných režimu posloucháme, jak za lidská prá-
va představitelé republiky, Evropské unie i NATO
bojují. Ve skutečnosti se lidská práva stávají bičem
proti nepohodlným státům.

Svátek práce se stává opět tribunou, na které si mu-
síme připomínat, že nesouhlasíme se současnou poli-
tikou  demoliční koalice v České republice, která ne-
hne prstem pro snížení inflace, zejména proti růstu
cen potravin a energií, i když máme největší inflaci
v Evropské unii, která hodila přes palubu všechny dů-
chodce (nejen starobní, ale i invalidní, a také sirot-
ky), která zdražuje všechny veřejné služby, zejména
dopravu, a jediná její snaha je podporovat zbrojení
a válku na Ukrajině. A před blížícími se volbami nás
vláda přesvědčuje, jak dobře vládne, jenže neměla
dost času.  K tomu však říkáme STAČILO!. A proto
budou členové KSČM do voleb kandidovat na kandi-
dátkách hnutí STAČILO!, které sdružuje vlastenecké
a mírové síly, jimž jde o blaho obyvatel ČR a ne o pod-
poru Bruselu, NATO a mezinárodního kapitálu.

Když dne 9. 5. 1945 vjely do bojující Prahy tanky
a když v noci z 11. na 12. května Rudá armáda zniči-
la poslední bojující zbytky německých sil v prostoru
Milín - Slivice, a tím dokončila osvobozování Česko-
slovenska, věřili tehdejší obyvatelé, že nastává koneč-

ně mírová doba nejen pro Československo, ale i pro
celou Evropu. Na osvobozování Československa se
kromě Rudé armády, která nesla hlavní tíhu bojů, po-
dílely i další národy – Rumuni, partyzáni z celé Evro-
py, Američané a v neposlední řadě i Češi a Slováci, ve-
dení zejména Ludvíkem Svobodou, a povstalci z květ-
nového povstání.

Bohužel v dnešní době - bující Rusofobie - je úloha
Rudé armády popírána a vynášeni jsou pouze osvobo-
ditelé Plzně. Úmyslnou záměnou Sovětského svazu
za dnešní Rusko, dochází k neskutečné falzifikaci
dějin, je ignorován fakt, že Sovětský svaz tvořilo
15 svazových republik a Ruská federace byla sice nej-
větší, ale jen jeho součástí. Připomínejme si 80. výro-
čí  konce 2. světové války v Evropě pravdivě, protože
jen tak můžeme uctít památku všech obětí. Ti mrtví
si to zaslouží.

A proto s hrdostí slavme 1. Máj jako svátek práce
i svátek lásky a vzpomínejme na konec nejhrůznější
války v dějinách. Obyvatelé České republiky si hrdost
na svoji minulost a víru v lepší budoucnost zaslouží.

Mgr. Jiřina Humlová

Pietní akty
k 80. výročí osvobození
Rudou armádou
5. května 2025 - PŘÍBRAM pomníky
14.30 hod. Nová hospoda
15.00 hod. Na Hvězdičce
15.30 hod. hřbitov - Příbram
16.00 hod. hřbitov - Březové Hory
17.00 hod. BŘEZNICE - hřbitov

8. května 2025
13.00 hod. St. PODLESÍ - nad návsí

9. května 2025
16.00 hod. JINCE - hřbitov

11. května 2025
14.00 hod. SLIVICE
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V pořadí 31. zasedání Zastupitelstva města Příbram proběhlo dne 16. 4. 2025 a mělo na programu
k projednání pouze 11 věcných bodů, což se projevilo na délce jednání. Přiznám se, že poslední bod,
kterým je tradičně diskuze s občany města a který začal v 18.25 hod., jsem již nesledovala.

K Zastupitelstvu v Příbrami

Zastupitelstvo Středočeského kraje
V pondělí 31. března 2025 se konalo 4. Zastupitelstvo
Středočeského kraje. Na programu bylo přes 130 bodů.
Z 65 zastupitelů, bylo přítomno 64. Po projednání for-
málních bodů se schvaloval program. Byly předloženy
změny ve složení výborů a komisí. Klub ANO, po půl
roce fungování zastupitelstva, dodal své zástupce do
těchto poradních orgánů kraje.

Další pro nás důležitá změna programu, byla zařazení
petice občanů proti umístění vojáků USA v našem kra-
ji. Tento bod jsme chtěli předřadit na samotný začátek
jednání, aby občané a členové petičního výboru nečekali
do konce jednání. Čas konce jednání není možné předem
určit, protože nelze odhadnout množství příspěvků
do debat ze stran jednotlivých klubů. Bohužel náš ná-
vrh neprošel, podpořeno pouze hlasy Stačilo! a SPD.
O to více mne zamrzel fakt, že po polední přestávce byl
koalicí prohlasován návrh změny programu v tom smys-
lu, že předkladateli další petice bylo umožněno vystou-
pit ihned po této přestávce, prý aby nemusel čekat na
konec jednání. Z tohoto postupu je jasně vidět jakým
způsobem je na kraji přistupováno k návrhům opozice.
Proti této změně programu v průběhu jednání, jsem byl
ze všech zastupitelů jako černá ovce pouze a jenom já.
Jako jediný z přítomných zastupitelů jsem byl proti ta-
kovému přístupu. Kdy jedna petice občanů, která byla
předložena naším klubem, byla přesunuta na konec jed-
nání a druhá petice občanů, je bez jakýchkoli problémů
zařazena do již běžícího jednání zastupitelstva. O to více
mne mrzí fakt, že ani zastupitelé našeho klubu nedali
jasně najevo svým NE tomuto rozdílnému přístupu
a pouze se zdrželi hlasování. Paradoxem je i to, že v no-
vém Jednacím řádu zastupitelstva kraje, na jehož pří-
pravě se jako předseda klubu zastupitelů aktivně podí-
lím, je zohledněn bod, že příspěvky občanů budou před-
řazeny celému jednání zastupitelstva. Zmiňovaná petice
občanů proti základnám USA v ČR, předkládaná hnu-
tím Stačilo! a přednesená členem KSČM Zdeňkem Mila-
tou, odmítnout přítomnost cizích vojáků nebyla přijata.
Naopak a to mne upřímně děsí, koalice prosadila
33 hlasy usnesení podporující nesouhlas s touto peticí.

Dalším bodem diskuze bylo rozdělení přebytku loňské-
ho rozpočtu, který činí 1,8 miliardy Kč. Náš klub Stači-
lo!, navrhoval vymezit 40 mil. Kč na Fond podpory obec-
ního bydlení, 10 mil. Kč na Fond podpory primární péče,

tedy na podporu ordinací a 50 mil. Kč na rezervu pro
jízdné ve veřejné dopravě. Vedení kraje připravuje zdra-
žení až o 30%. Bohužel, i tyto naše návrhy byly koalicí
odmítnuty. Nic nepomohla ani moje argumentace v tom
smyslu, že pokud dojde k takto razantnímu zdražení
jízdného, pro mnoho občanů se stane hromadná dopra-
va finančně nezajímavá a začnou opět ve velké míře po-
užívat osobní vozy. To jenom přispěje k dalšímu poško-
zování komunikací v důsledku jejich enormního přetíže-
ní a o množství dopravních kolapsů ani nemluvě. Radní
pro dopravu p. Borecký mi sice potvrdil, že na opravách
silnic ve středních Čechách je dluh ve výši cca 100 mili-
ard, ale od návrhu na zvýšení ceny jízdného v žádném
případě nehodlá ustoupit.

Jednání v ostatních bodech nemělo potenciál sporů
a tak jsme hlasovali PRO. Jako příklad lze uvést dotač-
ní tituly na výsadbu stromů, podporu rozmanitosti zele-
ně v lesích, podpora rozvoje sítí vodovodů a kanalizací
a mnoho podobných projektů, které přispívají ke zkva-
litnění života občanů kraje.

Co se týká oblasti, která je mi blízká, tedy zdravotnic-
tví, tak kraj poskytl dotaci ve výši 45 milionů na lékař-
skou pohotovostní službu a na záchytné stanice. Dále
bylo schváleno financování výstavby urgentního příjmu
v Kolíně. Výstavba bude rozložena na tři roky a celkové
náklady na tento projekt budou činit 900 milionů ko-
run. Další velká investice bude směřována do nemocni-
ce Příbram a to ve výši 90 milionů korun. Dotace bude
využita na realizaci nového robotického operačního sys-
tému. Je naprosto namístě, že se vedení příbramské ne-
mocnice snaží držet krok s novými technologiemi a za
to jim můžeme jenom poděkovat, protože tyto metody
mohou přilákat do nemocnice i nové mladé lékaře.
Na druhé straně si musím postesknout nad jinou věcí.
Jedná se o dlouhodobý problém s ORL ambulancí. Ta není
provozována v dostatečném rozsahu a v mimopracovní
době musí pacienti dojíždět za ošetřením do jiného kra-
je. By� na tento problém poukazuji již několik let, a to
na mnoha místech, včetně půdy zastupitelstva kraje,
je to zodpovědným činitelům v podstatě jedno. Jich se to
přeci netýká. Nezbývá nic jiného, než se rozhodně ne-
vzdat a nenechat se uchlácholit planými sliby. Protože
to vypadá, že se odpovědní činitelé řídí heslem, slibem
nezarmoutíš.  Jindřich Havelka, zastupitel kraje

Zastavím se pouze u čtyř bodů, které mě zaujaly. Bod č. 2 – Upřesnění podnětu na Změnu č. 4 Územního plánu
Příbram snad konečně ukončí nekonečné debaty o budoucnosti Fantovy louky, když zastupitelstvo odsouhlasilo
vyjmutí části pozemků ze zastavěnosti a schválilo regulativ zastavění pro zastavitelnou část. Te	 už snad nic ne-
brání tomu, aby mohla čtvrtá změna konečně být projednána státními orgány.

Pod bodem č. 8 proběhla informace o plnění akčního plánu na realizaci Strategie odpadového hospodářství města
Příbram. Zastupitelstvo vzalo na vědomí, že práce postupují podle harmonogramu a že se touto strategií bude po-
drobně zabývat na podzim. Je důležité, že se město popasuje s problémem odpadů na úrovni  21. století.

Poslední dva body č. 9 – Statut ceny města Příbrami a č. 10 – Cena města Příbrami na r. 2025 spolu úzce souvisí.
Do statutu byla doplněna možnost udělit tuto cenu in memoriam, a to do 5 let od úmrtí. Letošní cena, která bude
předána na závěrečném koncertu Hudebního festivalu Antonína Dvořáka dne 3. 6. 2025, připadne dvěma laureátům
– ředitelce Oblastního archivu Příbram Mgr. Věře Smolové a herci Pavlovi Novému. Mgr. Jiřina Humlová
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Šachový turnaj Osvobození
Pořádá v neděli 11. května ve Společenském centru JS v Jincích Oblastní výbor Českého svazu bojovníků
za svobodu a Pionýrskou skupinou a TJ Jince.
Zúčastnit se mohou všichni zájemci bez rozdílu věku a výkonnosti, to znamená, že příležitost mají i čtenáři Třešnič-
ky. Začínáme v devět hodin a předběžně počítáme s tím, že soutěž bude pětikolová.
Srdečně zveme na přátelskou akci. Přij	te si zahrán nebo alespoň povzbudit hráče z Příbramska.

Miroslav Maršálek, předseda Šachového oddílu TJ Jince

Nová příbramská královna je z Obecnice
V příbramské Domě dětí a mládeže proběhl v sobotu 5. dubna tradiční ša-

chový turnaj O Příbramskou královnu. Pořadatelem byl Šachový klub Pří-
bram-Baník (Baník) zastoupená předsedou MUDr. Karlem Benešem. Funk-
ce hlavního rozhodčího se ujal Miroslav Maršálek z Pionýrské skupiny
(Pionýr) a Šachového oddílu TJ Jince (TJ Jince). Do soutěže se přihlásilo
28 soutěžících z příbramského a berounského okresu.

Hlavní soutěž byla již podle názvu uspořádána pro dívky. Vítězkou se stala
a titul Příbramské královny 2025 získala Barbora Štěrbáková z Obecnice,
která navštěvuje šachový kroužek v Sokolovně, kde sídlí Baník. V celkovém
pořadí obsadila 9. místo. Druhé místo v soutěži dívek vybojovala Linda Při-
bylová (Pionýr a TJ Jince). Následovaly Eliška Lacinová z Příbrami,

Družstvo Jinec vyhrálo skupinu

SDH Rožmitál pod Třemšínem
Naši malí hasiči Sboru dobrovolných hasičů Rožmitál pod Třemšínem

se účastnili v Havířově 35. ročníku halové pohárové soutěže mladých
hasičů, neoficiálního mistrovství Čech, Moravy, Slezka a Slovenska.
Se svými vedoucími Karolínou, Marikou a vedoucí mládeže SDH Rožmi-
tál pod Třemšínem a starostkou devátého okrsku Líbou Stehlíkovou.
Díky za skvělou reprezentaci. Dále se naši nejmladší hasiči zúčastnili
zimní soutěže přípravek v Podlesí, kde obsadili krásné 1. a 4. místo
z jedenácti družstev. Děkujeme vedoucím Marice a Sandře. Hasičům
děkujeme za dobrou reprezentaci našeho města a jejich aktivní činnost
s mládeží. Aleš Haluska, radní města Rožmitál pod Třemšínem

Anežka Klímová ze Šachového klubu při MěÚ Hostomice (Hostomice) a Hana Nováková ze ZŠ Trnka Dobříš.
V celkovém pořadí zvítězil Antonín Mezera (Pionýr a TJ Jince) před Aloisem Kácovským z Gymnázia K. Čap-

ka Dobříš a Matějem Bergem z Hostomic. Nejlepším domácím hráčem byl Vojtěch Flíček, který obsadil 8. místo.
Pořadatele potěšilo, že se této soutěže zúčastnilo několik nových hráčů a dokonce i hráček z různých oddílů.

Několik jich bylo i z Příbrami, což jistě přispěje k rozšíření členské základny v našem okresním městě.
Miroslav Maršálek

Krajský přebor družstev mládeže pokra-
čoval posledním dějstvím. Tým TJ Jince
hrál ve skupině E, která proběhla v sobo-
tu 12. dubna v Základní škole Žebrák.

V úvodním zápase s mužstvem ŠK při
MěÚ Hostomice jsme po napínavém boji
zvítězili. Za stavu 3 : 2 remizoval náš
Antonín Mezera v nadějné partii s Luká-
šem Klánem. Soupeř se ubránil velkému
tlaku.

Ve druhém zápase nás čekal neznámý tým KOBEX Říčany E. Během chvíle jsme prohrávali 0 : 3. Naši hráči
na prvních třech šachovnicích ale bojovali srdnatě, a nakonec všichni vyhráli. Výsledkem tedy byla remíza.

Ve třetím zápase nás čekalo nejvzdálenější družstvo TJ Autoškoda Mladá Boleslav. Za stavu 3 : 2 v náš pro-
spěch bojoval v poslední partii opět Antonín Mezera. K našemu vítězství stačila remíza, ale Toník vyhrál.
Ten podal skvělý a trpělivý výkon na 1. šachovnici (2,5 bodu ze 3). Na druhé šachovnici s přehledem třikrát zvítězil
Jan Krajča. Velký podíl na pěkném výsledku měli i Vojtěch Přibyl a Antonín Folk, kteří vybojovali po dvou
vítězstvích. Jedním, ale důležitým bodem zadarmo přispěl i Jakub Maršálek. Tentokrát se nedařilo v poslední době
úspěšné Lindě Přibylové. Družstvo TJ Jince zvítězilo a obsadilo v celkovém pořadí KP 13. příčku, což znamená
místo 4. náhradníka do nově zřízené Krajské ligy v příští sezóně.
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1945–2025... 80 let od ukončení druhé světové války
Je měsíc květen a v tomto roce zvláště významný, pro-

tože si připomínáme 80. výročí ukončení druhé světové
války. Válka není otázka dní, ani měsíců, ale let. Jsou
to roky utrpení, strachu, strádání, hladu, ponižování.
Přesto se najdou mezi obyvateli takoví, kteří se nesmíří
s tím, že je chce někdo utlačovat, vzít jim jejich stát,
ohrožovat jejich blízké, rodiče, sourozence, děti. Stejně
tak tomu bylo i ve druhé světové válce. Mnoho lidí se
postavilo na odpor proti rozpínavosti a utlačování na-
cistického Německa. Na našem území  vznikla řada od-
bojových skupin, do kterých se zapojovali občané Čes-
koslovenska. Nejinak tomu bylo i v Březnici. I zde byli
hasiči a sokolové zapojeni do odbojové skupiny Obrana
národa a policisté ve skupině Niva. Válka trvá vždy
dlouho a obětí má po celou dobu trvání. Jak je uvedeno
na našem pomníku na hřbitově věnovaný obětem druhé
světové z Březnice a okolí, oběti byli už od roku 1942
až do 18. května 1945. Za svoji statečnost skončili své
životy v různých státech světa, včetně naší republiky.
Své životy položili v pracovních a koncentračních tábo-
rech, v boji, při náletech, při výsleších. Jak vidíte
i u nás žili hrdinové.

Jiná situace byla v Březnici po ukončení druhé světo-
vé války podepsáním kapitulace Německa 8. května
1945. Kdy dva dny po skončení války řádila skupina
ustupujících nacistických vojáků kolem mlýna a koste-
la Československé církve husitské. Zastřeleno bylo
14 osob, bu	 náhodně, nebo vyvlečením z domu. Mezi

nimi i jedna žena, v 8 měsíci těhotenství Marie Švank-
majerová, dcera pana Hybranta. 13 obětí je pohřbeno na
místním hřbitově vedle pomníku padlých. Poslední obě�
- Jan Chroust, kovář je pohřben v rodinném hrobě
mimo Březnici.

U domu proti kostelu Československé církve husitské
byly osazeny čtyři žulové kameny, kde byli zastřeleni
Bedřich Klikar účetní, František Kocík poklasný, Jan
Chroust kovář, ve stráni naproti byl zastřelen Josef
Růžička kočí (žulový kámen už tam ale není).

Proč vojáci stříleli, co je k tomu opravňovalo. Jen je-
jich nacistické smýšlení. Všem těm, kteří přišli za druhé
světové války o své životy patří naše úcta, a to málo
co můžeme, naše vzpomínky na ně.

Proto se obracím na vás všechny, nezapomínejte na to,
že i když nejste pamětníci, něco jste se dozvěděli ve škole,
od svých rodičů či příbuzných, využijte vaše vzpomínky
a předejte je svým dětem a vnoučatům. Obracím se i na uči-
tele, seznamte děti ve škole s historií. Je to naše povinnost
říkat mladým, co přináší války a oni si to neuvědomují.

Městu Březnice, žákům a vedení základní a umělecké
školy, Svazu dobrovolných hasičů patří poděkování,
že se každoročně už řadu let podílí na přípravě a svou
účastí na pietním aktu k uctění památky těch, kteří
položili své životy.

Městu Březnice i za péči a udržování pomníků, hrobů
a položení věnců a květin při každoročních pietních ak-
cích. Vlasta Forejtová - Kolofová

Oslavy 80. výročí osvobození
Československa v Praze 9. května
10.00 – Olšany: položení květin na hroby sovětských
vojáků, pořádají Levicové kluby žen,
12.00 – Náměstí Kinských: pietní shromáždění na
místě kde stál smíchovský tank,
14.00 – Klárov: Vyvrcholení oslav 80. výročí osvobo-
zení,
14.45 – průvod Nesmrtelného pluku z Klárova
na Letnou, kde účastníci mimo jiné kyticemi květů
(nejlépe šeříků) uvítají symbolický příjezd tanku T34,
17.00 – Olšany: setkání na čestném pohřebišti rudo-
armějců.

Přispějme svojí účastí k důstojné oslavě významného
svátku.

Méně pohybliví vlastenci z Příbramska se mohou
od 16 hodin zúčastnit položení květů na Jinecku.
Začíná se na hřbitově v Jincích a trasa bude tradičně
končit u Partyzána na Klínku.

Miroslav Maršálek


